
 

 

 

Note de préconisations sur le rôle des ComUEs dans les propositions ITN 

 

1) La Commission Européenne (note de Liliane de Wolf du 23/06/2016 suite à une saisine du PCN 

Juridique et financier) considère comme possible le fait qu'un membre d'une ComUE soit bénéficiaire 

d'un projet et que la ComUE soit ajoutée en tant que « linked third party » (article 14 du MGA1). 

« From the information provided and other publicly available we understand that: 

• A ComUE is a legal structure which has its own legal personality; 

• A ComUE groups several legal entities (e.g. mainly universities) as members according to the 

statutes of the ComUE; 

• A ComUE is aimed precisely at coordinating training courses and research strategies, e.g. 

technology transfer policies of public higher education and research institutions, in a given 

territory. In this context, the academic members of a ComUE may have, in particular, 

transferred the right of awarding a doctoral degree to the ComUE they belong to. 

Possibility for the members of a ComUE to act as beneficiaries and include the ComUE as a 

linked third party to one of them (under Article 14 of the H2020 MGA): as a general principle 

the entities performing most of the work should be the beneficiaries. Therefore, if a member of 

the ComUE is beneficiary under the action but some action tasks have to be performed by the 

ComUE itself, it may be possible to include the ComUE as linked third party of this beneficiary. » 

 

2) Application de cette règle dans le cas des ITN : le MGA précise bien qu'une « linked third party » 

au sens de l'article 14 est similaire aux « entities with a capital or legal link » au sens de l'article 8 

(p.464). 

« Entities with a capital or legal link are similar to linked third parties under Article 14 of the H2020 

General MGA (i.e. entities with a link to a beneficiary, which is neither limited to the action nor 

established for the sole purpose of its implementation). » 

Définition de l’entité liée dans le Guide for Applicant ITN 2020 (p.7) : 

 

 

 

 

 

Une ComUE étant liée à ses membres, elle doit apparaître comme « Entities with a capital or legal 

link » et non « partner organisation ». 

                                                           
1 General Model Grant Agreement : 

https://ec.europa.eu/research/participants/data/ref/h2020/mga/gga/h2020-mga-gga-multi_en.pdf 

 

Entities with a legal or capital link are organisations with an established relationship with the beneficiary which 

is not limited to the action nor specifically created for its implementation. These entities implement certain 

action tasks described in Annex 1 of the Grant Agreement, i.e. hosting and training of researchers. Such entities 

may not employ the researcher under the action and must fulfil the same conditions for participation and 

funding under Horizon 2020 as the beneficiary they are linked to. The involvement of such entities must be 

clearly described in the proposal and will be assessed as part of the evaluation. 



 
« Partner organisations are third parties involved in the action without a (capital or legal) link to the 

beneficiary. » (AMGA2, p.465). 

 

3) Les établissements qui ont transféré la compétence de diplômer sont toujours considérés comme 

habilités à délivrer les diplômes (p.11 du Guide for Applicant ITN 2020) 

« A beneficiary from the academic sector which has transferred the right to award a doctoral degree 

to a consortium/grouping of academic/research institutions to which it belongs may also participate 

as a beneficiary (and would still count as a beneficiary entitled to award a doctoral degree). » 

Pour les établissements qui ont transféré la compétence de diplômer à une ComUE, il est possible 

mais pas obligatoire de déclarer la ComUE comme entité liée dans la proposition. 

4) Les lettres d'engagement 

• Dans le cadre des ETN et EID, l'« Entity with a capital or legal link » article 8 ne fournit pas de 

lettre d'engagement. Par exemple, si la ComUE est associée au projet en tant qu’entité liée 

pour fournir des formations ou accueillir des doctorants en secondements, elle doit juste être 

décrite dans la proposition en tant qu’entité liée à un des bénéficiaires. 

• Dans le cadre des EJD, la Commission européenne suggère que ce soit le bénéficiaire qui 

fournisse la lettre d’engagement institutionnel dans le cas où ce serait l’entité liée qui délivre 

le doctorat. Il convient d'utiliser le modèle fourni par la Commission européenne en rajoutant 

l'information que le diplôme sera délivré par la ComUE, entité liée du bénéficiaire. Le lien entre 

l'établissement et la ComUE doit être bien décrit dans la proposition. 
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2 Annotated Model Grant Agreement : 

https://ec.europa.eu/research/participants/data/ref/h2020/grants_manual/amga/h2020-amga_en.pdf 

 


